

[Texte]

**Ms Robertson:** Mr. Darrell Cook will speak first. He will speak generally about the Certified General Accountants' Association of Canada and their efforts to establish a national authority for setting accounting standards. Mr. MacDonald will speak to you on some of the norms internationally for setting accounting standards. I will address the legal questions in the third address.

**The Chairman:** I invite you, Mr. Cook, to address the committee.

**Mr. Darrell W. Cook (President, Certified General Accountants' Association of Canada):** Mr. Chairman, hon. Members of Parliament, I thank you on behalf of Canada's 43,000 certified general accountant students for this opportunity to explain why CGA Canada is formally petitioning your committee to amend Bill S-10, An Act Respecting the Canadian Institute of Chartered Accountants.

What we are really dealing with here today is the evolution of the accounting profession. What we are asking in our amendment is that the evolution of the accounting profession be allowed to continue as it has done over the past many decades. We believe this evolution comes down in this particular bill to one particular paragraph, paragraph 2(c).

At the Senate committee hearings, Mr. Gass said:

We interpret this bill to be solely restricted to our members, the accounting and auditing standards that are carried out and followed by chartered accountants. It is not our intention or desire to extend beyond that.

If this is in fact correct, we have no objection; but if it is correct, five words will certainly look after our concerns: "for members of our institute". We are asking today that this small change be added to the bill, which will clear up any misunderstanding and leave no ambiguity within the bill. We believe the matter is vital to the public interest.

After my remarks, Mr. MacDonald will comment on arrangements for accounting and auditing standards in other countries and Ms Robertson will then speak to you about the legal issues behind the petition. After that, all of us will be available to answer your questions.

In my comments I will introduce CGA Canada and explain our position on the Canadian accounting and auditing standard setting process and briefly outline what we have done to register and maintain awareness of our concerns.

CGA Canada consists of over 20,000 CGA members and 23,000 students. The CGA membership represent approximately 25% of the accounting profession in Canada. The Society of Management Accountants of Canada also represent approximately 25%, while the CICA represent the remaining one-half.

Each association was established by separate federal charter: the CICA in 1902, ourselves in 1913, and the Society of Management Accountants in 1929.

[Traduction]

**Mme Robertson:** M. Darrell Cook prendra la parole en premier. Il parlera en termes généraux de l'Association des comptables généraux agréés du Canada et de ses efforts pour créer un organisme national de normalisation comptable. M. MacDonald vous parlera de l'activité internationale en matière de normalisation comptable. Pour ma part, j'aborderai enfin les questions de nature juridique.

**Le président:** Je vais donc inviter M. Cook à prendre la parole.

**M. Darrell W. Cook (président, Association des comptables généraux agréés du Canada):** Monsieur le président, mesdames et messieurs, au nom des 43,000 comptables généraux reçus ou en instance de l'être, je vous remercie de l'occasion qui m'est donnée de vous expliquer pourquoi notre association réclame officiellement la modification du projet de loi S-10, Loi concernant l'Institut canadien des comptables agréés.

La question à l'étude aujourd'hui est en fait l'évolution de la profession comptable. Par notre demande d'amendement, nous demandons qu'on laisse la profession évoluer comme elle le fait depuis plusieurs décennies. Pour nous, cette évolution transparaît ici à l'alinéa 2c).

Aux audiences du comité du Sénat, M. Gass a déclaré ce qui suit:

De la façon dont nous l'interprétons, ce projet de loi concerne nos membres uniquement et ne vise que les normes de comptabilité et de vérification qui sont appliquées et respectées par les comptables agréés. Nous ne cherchons pas du tout à lui donner une plus grande portée.

Si c'est le cas, nous n'avons aucune objection; et si c'est vraiment le cas, six mots suffiront à calmer nos inquiétudes: «pour les membres de l'Institut». Nous sommes ici pour réclamer aujourd'hui cette petite modification du texte de loi pour lever toute ambiguïté ou risque de malentendu dans la loi. Nous estimons que cette question revêt un intérêt primordial pour l'intérêt public.

A la suite de mes observations, M. MacDonald parlera des méthodes de normalisation comptable dans d'autres pays, et M<sup>me</sup> Robertson discutera des points de droit relatifs à la pétition. Nous pourrions ensuite tous répondre à vos questions.

Je veux vous présenter la CGA Canada et expliquer sa position sur le processus de normalisation dans le domaine de la comptabilité et de la vérification et relater brièvement les démarches que nous avons entreprises pour faire connaître nos préoccupations.

CGA Canada regroupe plus de 20,000 membres et 23,000 étudiants. Nos membres représentent environ 25 p. 100 de la profession comptable canadienne. La Société des comptables en management du Canada représente, elle aussi, environ 25 p. 100 des comptables, tandis que l'ICCA représente l'autre moitié.

Chaque association a été créée en vertu d'une charte fédérale distincte: l'ICCA en 1902, nous-mêmes en 1913 et la Société des comptables en management en 1929.